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En uns dies Cerdanyola es con-
vertirà en la seu internacional
dels curtmetratges fantàstics i
freaks. Arriba el Festival Fan-
tosfreak 2013.

Del 15 al 19 de juliol, el Parc
del Turonet es convertirà en un
improvisat cinema a l’aire lliu-
re, on es podran veure de ma-
nera gratuïta una important
representació de les projec-
cions més freaks, fantàstiques
i de terror de tot el món.  “Amb
el festival volem reivindicar un
tipus de cinema que moltes ve-
gades està mal vist i es pensa
que no és seriós”,  assegura el
president del Fantosfreak, Rafa
Dengrà.

A Espanya no existia cap
mostra dedicada als curtme-
tratges fantàstics, freaks o de te-
rror i per això, l’any 2000, els
membres de l’Associació Fan-

tosfreak van decidir fer una
iniciativa que donés visibilitat
a aquest tipus de projeccions.
“Vam començar amb un festival
molt petit. Només es van pre-
sentar vuit curts i 50 especta-
dors”, recorda Dengrà. Catorze
anys després s’ha consolidat
com una cita de referència dins
el seu sector. Segons Degrà “no
és un festival conegut només
per la seva difusió, sinó també
per la seva continuïtat al llarg
dels anys”.

L’acurada selecció dels films
ha permès que la mostra s’ha-
gi convertit en l’escenari de
promoció de molts curts, com
per exemple Porque hay cosas
que nunca se olvidan, rècord
guiness al més premiat en un
any i mig, amb més de 300
guardons obtinguts o el curt-
metratge 7.35 de la mañana, fi-
nalista a l’Oscar de l’Acadèmia
2004.

Una de les principals atrac-
cions d’aquest festival són els
personatges que van sortint al

llarg de tota la mostra i on des-
taca el villà que en aquest cas és
José Luis Garci. “Hem triat a
aquest director com el dolent de
la pel·lícula amb un to d’humor,
perquè en termes cinemàtigra-
fics la seva obra representa tot
el contrari a allò que fem no-
saltres” afirma Degrà.

ÈXIT DE PARTICIPACIÓ
Enguany s’han batut rècords
respecte a la participació. Els
organitzadors han rebut un to-
tal de 313 treballs de 24 països
diferents, entre els que desta-
quen França, Alemanya o Reg-
ne Unit, però també s’han rebut
un gran nombre de vídeos de
sud-amèrica. 

Finalment s’han seleccio-
nat 48 curtmetratges que seran
projectats del 15 al 18 de juliol.
El divendres 19 es podran veu-
re els dels guanyadors, els que
han fet els organitzadors i al-
guna sorpresa. Segons Degrà els
curts elegits “no són els millors
formalment, sinó els que millor
s’adapten a l’esperit de la mos-
tra”.

Pel que fa als premis, el mi-
llor curt serà guardonat amb
800 euros, el segon amb 400
euros i el tercer amb 300 euros.
També es donaran dos premis
especials dotats amb 250 euros.
A més, el jurat podrà atorgar les
mencions que cregui conve-
nients, però sense premi en
metàl·lic.  

313 curts a competició
» Cerdanyola rep films de 24 països i bat rècords de participació

» Un any més, el festival és gratuït i es portarà a terme al Parc del Turonet del 15 al 19 de juliol

Pamela Martínez
CERDANYOLA

Festival Internacional de curtmetratge fantàstic i freak

Homenatge al cinema 
negre dels anys 40

El festival reivindica

un tipus de gènere

cinemàtogràfic que

està mal vist

REDACCIÓ4Com a novetat
d’enguany, els organitzadors
del Fantosfreak han decidit re-
tre homenatge al cinema negre
dels anys 40 i ho han fet, com no
podia ser d’una altra manera,
amb un curtmetratge especial.

El protagonista d’aquest film
és el típic detectiu dels anys 40,
el Rex Humphries, que inves-
tiga la mort d’una persona.

L’individu ha finat quan mira-
va un curtmetratge i  a causa
d’una sobredosi de gènere de
terror.

Rex Humphries encarna tot
el que representa el cinema
negre dels anys 40 i serà qui
s’enfronti als fantosfreak.Fi-
nalment tot acaba amb una
important declaració d’inten-
cions. 

La mostra s’ha 

convertit en 

un escenari 

de promoció
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La primera reunió de la Comis-
sió executiva de l’Associació Àm-
bit B30 ha servit per fixar el full
de ruta per els propers mesos.
També s’han establert els pri-
mers passos a seguir per desen-
volupar els nou projectes que
l’Associació va definir com a
prioritaris a partir del treball i de
la diagnosi del terrirori. Pel que
fa al calendari de reunions de la
Comissió Executiva, s’ha esta-
blert mantenir una periodicitat
bimensual.

L’alcaldessa de Cerdanyola,
Carme Carmona, ha destacat
que “sumar dóna oportunitats i
això és precisament el que fa la
B30; sumar l’àmbit públic i el
privat per convertir el territori en
una zona amb moltes potencia-
litats per sortir de la crisi”.

El president de l’Associació,
Josep Monràs, ha assegurat que

“s’ha de continuar treballant
amb l’objectiu de projectar el te-
rritori i captar activitat econò-
mica d’arreu del món” i ha posat
com a exemple la recent partici-
pació al Saló Internacional de la
Logística. 

NOVES ADHESIONS
Com a altres aspectes destacats
de la reunió, s’ha informat de les
peticions d’adhesió a l’Associa-

ció Àmbit B30 de noves entitats,
entre les que estroben l’Agència
per la Competitivitat de l’Em-
presa de la Generalitat de Cata-
lunya, ACC1Ó, l’Ajuntament de
Polinyà, la Unió de Polígons In-
dustrials de Catalunya i el Parc
del Sincrotró Alba, que passaran
a l’aprovació definitiva del Con-
sell General de l’Associació en la
propera reunió que es farà al se-
tembre.

Reunió Consell Executiu Àmbit B30. Imatge: Ajuntament Cerdanyola 

» S’han fixat el pasos a seguir per fer els no projectes prioritaris
» Els Consell General es reunirà de manera bimensual

La UAB assegura que el
turisme augmentarà al 2013

TURISME4Al llarg d’aquest any
s’espera que arribin a Catalun-
ya 15,7 milions de turistes que
realitzaran una despesa d’uns
13.400 milions d’euros. Així ho
reflecteix l’Índex UAB d’Activi-
tat Turística del 2013. 

Aquestes dades confirmen la
tendència que va començar el
2010 després de la davallada re-
gistrada els anys 2008 i 2009.
Per tant, es considera que fac-
tors com l’estabilització econò-
mica dels mercats europeus,
l’efervescència dels mercats

emergents i els efectes de la
Primavera Àrab han contribuït
a aquest període de creixement
sostingut entre 2010 i 2013.

La xifra de pernoctacions
hoteleres, en canvi, només crei-
xerà un 0,5% més que al 2012. 

El major nombre de turistes
vindran de França, Regne Unit
i Alemanya, mentre que dismi-
nuirà el nombre de visitants
belgues, holandesos i sobretot
italians. El nombre de viatgers
de la resta del món continuarà
augmentant.

Cinc municipis units per frenar
les execucions hipotecàries

DESNONAMENTS4Cerdanyola,
Barberà del Vallès, Ripollet,
Montcada i Reixac i Badia del
Vallès han començat a treballar
estratègies comunes per posar
en marxa un servei d’assesso-
rament jurídic que vol fer front
a les execucions hipotecàries. 

La prioritat és establir me-
canismes que siguin efectius
per ajudar, donar suport i faci-
litar eines a les persones amb
greus dificultats derivades de la
impossibilitat de pagar el llo-
guer o la hipoteca. El servei
també pretén mediar entre la

persona que té el deute i l’enti-
tat bancària. 

Entre els punts consensuats
fins ara destaca el d’establir
un conveni amb el qual el
Col·legi d’Advocats de Saba-
dell donarà un servei gratuït
d’informació jurídica que es
prestarà als diferents municipis.

Aquest nou servei es suma-
rà a les mesures que els dife-
rents municipis ja estan duent
a terme, ja sigui a través dels
Serveis Socials o de les partides
pressupostàries destinades a
ajudes socials, entre d’altres.

Ple a la conferència sobre la
independència de Bellaterra

DRET A DECIDIR4El centre cívic
de Bellaterra es va omplir de gent
per escoltar la conferència sobre
la independència del doctor en
història Contemporània de la
UB, Antoni Segura. Sota el títol
De l’autonomisme a la inde-
pendència, Segura va fer un re-
pàs de la història política de Ca-
talunya, des de la Transició es-
panyola fins ara.

Per Segura “el dret a decidir
si continuar o no amb Espanya
es cabdal” i defensa “establir
millors relacions internacionals
per explicar el projecte català, ja
que a ulls d’Europa i del Món, el
govern de Madrid es feble davant
principis democràtics bàsics com
el de decidir”. Segons Segura “el
fracàs de l’autonomisme con-
dueix a la independència”.

Redacción
VALLÈS OCCIDENTAL

L’Associació Àmbit B30 fixa el full
de ruta pels propers mesos

Segura a la xerrada. Foto: ANC

Vallès Occidental | VI Bicicletada
Més de 300 ciclistes vinguts de Rubí, Cerdanyola, Ripollet, Badia, Barberà, Sabadell,
Santa Perpètua i Sant Cugat, van pedalar a la VI Bicicletada pel Vallès. L’objectiu era

reivindicar la bicicleta com a mitjà de transport sostenible, eficient i saludable, així
com demanar que es millori la connectivitat dels camins de la comarca.

Comarca
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Actualitat a la xarxa

Torre de Guaita Safata d’entrada

@jesscarolbr #nelsonmandela

Hi ha muntat un negoci
fabulós per les clíniques i
metges d’estètica dedicats
a canviar nassos, morros,
pits, implants de cabell,
etcètera. Fins no fa massa
eren les dones, ara ja
s’hi han afegit els homes.
En el fons de tot hi ha un
despropòsit, aturar el
temps biològic de les per-
sones i anar- les plastifi-
cant a pedaços de mica en
mica, ara estiro la pell per
aquí, ara rectifico per allà,
injecto botox als llavis,
afegeixo un trosset de nas,
“passo el ribot per les pis-
toleres” o sigui faig una li-
posucció, planxo les ar-
rugues, trec les bosses
dels ulls, etcètera. Resultat
final: iniciada la carrera de
la cirurgia estètica contra
el temps mai s’acaba, sem-
pre queda una part a refer,
i a més de l’estètica corpo-
ral es vesteixen de  per -
sones joves que fan pena.
Hem de prendre conscièn-
cia de que a cada edat li

correspon uns límits físics,
psíquics i emocionals, la
nostra vida és un esdevenir
amb canvis constants als
que ens hem d’anar adap-
tant, si ho aconseguim vi-
urem més tranquils i fe-
liços, si no ho acceptem i
no sabem adaptar-nos
serem uns desgraciats i ens
trobarem fora de joc. És
clar que hi ha persones que
tenen greus problemes
amb la seva imatge, defor-
mitats i defectes que justi-
fiquen sobradament una
intervenció correctiva,
faltaria més!

Envellir amb dignitat és
fer-se càrrec del pas del
temps sense traumes, tenir
una postura positiva,
reivindicar els espais
propis de l’edat, donar ex-
emple i consells als més
joves i posar-los-hi a
l’abast les experiències
pròpies viscudes.

No tot és la imatge, en el
nostre interior també hi ha
uns valors que valen la pena.

4Envellir amb dignitat 

@MiquelPueyo: "Si avui els docents del país
rebessin una milionèsima part del reconeix-
ement que rep un futbolista... però no, això
no passarà"

@esthervivas: activista "La indignació, s’ha
demostrat, és patrimoni de la humanitat. Ara
li toca al Brasil. Qui serà el següent?"

@eligirona: "Cada dia més convençuda que
el problema de l’independentisme són alguns
independentistes #trist"

És en moments com els actuals
on la política i els polítics estan
en el punt de mira dels mitjans
de comunicació i conseqüent-
ment dels ciutadans -moltes ve-
gades amb mes populisme que
ètica- hi han actituds i posicions
que alguns es podrien estalviar
pel seu propi bé i en el del
col.lectiu que representen.

Cercar projecció mediàtica
a traves de declaracions popu-
listes, posicions i posiciona-
ments crítics que no presen-
ten alternatives viables sino el
desgast del contrari i la renta-
bilitat partidista és el pitjor
servei que podem fer al pais i a
tots aquells que amb un esforç
cada cop més gran paguen a
tràves dels seus impostos el
sou d'aquells que haurien de
sumar esforços per fer-nos
sortir d'aquesta crisi. 

Cal retornar als principis
de l'esforç, en tots els camps,
però sobretot en el de la polí-
tica, cal fugir de l'espectacle i
cercar l'eficiència, el treball i
l'empatia amb una societat
cada cop més necessitada de
solucions i sobrada d'especta-
cles esterils protagonitzats per
polítics clarament dirigits que
davant d'un moment irrepeti-
ble justifiquen el seu lloc i
feina a través de persecucions
i denuncies prescindibles i al-
hora altament costoses.

4La política inútil
Per Octavi Despuig / Cerdanyola Per Jordi Lleal i Giralt / Barberà

4Selecció d'ibèrics  
Per David Puentes / Ripollet

Els confesso que, quan en el
meu anterior article vaig parlar
de les agressions contra la llen-
gua catalana, ni tan sols no se’m
passava pel magí la possibilitat
que algú es despengés amb una
bestiesa tan sublim com la que
ha deixat anar el PP aquesta
setmana passada. Sí, home, tot
allò que el valencià no tan sols
és una llengua diferent del ca-
talà, sinó que ja s’escrivia amb
l’alfabet ibèric allà pel segle VII
abans de Crist. Queda clar que
aquesta gent no es moquen
amb mitja màniga. Ja posats,
però, haurien d’haver tingut en
compte un parell de coses. 

La primera, és que l’escrip-
tura ibèrica ha estat descodifi-
cada, però no interpretada. Ras
i curt: sabem llegir els textos
ibèrics, però no sabem què
diuen ni els podem traduir. Per
tant, difícilment podrem saber
si allò és valencià fallero o gar-
rulo meridional.  

La segona, que la llengua
ibèrica s’escrivia en tres signa-
ris o escriptures diferents. La
més coneguda i estesa, la
nord-oriental, que era habitu-
alment utilitzada en una ex-
tensa zona peninsular que,
veges tu, inclou Catalunya i el
País Valencià. A veure si en-
cara resultarà que els íbers ho
tenien més clar que ningú,
això dels Països Catalans, i re-
sulta que els populars els estan
donant la raó. 

Bromes a part, però, ja es
veu que la intenció és clara:
desmembrar el català per acon-
seguir-ne la desaparició. I una
de les maneres és fer això que
ha perpetrat el  PP: presentar, a
les Corts valencianes, una
moció reclamant que la Real
Academia de la Lengua Espa-
ñola inclogui, en la propera edi-
ció del diccionari general que
edita aquesta institució, una de-
finició del mot “valencià” que
permeti la seva caracterització
com a llengua distinta del ca-

talà. Per cert, que tot això de l’i-
bèric és en l’exposició de motius
d’aquesta memorable peça, que
sens dubte passarà als annals
de la literatura parlamentària.
Entre d’altres motius, perquè el
seu autor maltracta despietada-
ment l’ortografia.  

Jo em pregunto des de quan
una llengua, per afirmar-se i
afermar-se, necessita que una
altra llengua la reconegui. Trobo
que això implica situar-se en una
posició subalterna; ço és, que
com que la llengua “important”
(el castellà) reconeix la llengua
secundària o menor (el valencià
“ibèric”), aquesta darrera queda
plenament justificada i no li cal
res més.  Submissió en estat pur. 

A què treu cap, tot això?
Doncs, deixant de banda l’e-
terna tirada dels populars a l’ús
de l’anticatalanisme com arma
política, vet aquí que les darre-
res enquestes apunten la fi de la
llarga hegemonia pepera al País
Valencià. Diuen, els darrers tre-
balls demoscòpics, que els na-
cionalistes espanyols de la
UPyD poden queixalar un sig-
nificatiu nombre de vots als po-
pulars, i això els ha posat
neguitosos. I ben segur que al
carrer Génova tampoc no estan
gens tranquils. Si cau València,
que és un dels feus importants,
què passarà a la resta? Per això
fan mans i mànigues per seguir
governant. Malgrat els escàn-
dols, els processats i tota la
pesca. Per això desenterren les
qüestions relacionades amb la
llengua, perquè confien que per
aquesta via poden mobilitzar
una part de l’electorat que sem-
pre ha estat sensible al missatge
anticatalà. 

Feina rai, però. La societat
valenciana ha evolucionat, i re-
clama que se la tracti amb el
respecte que es mereix. I això
inclou que els polítics que la re-
presenten siguin capaços de
distingir l’escriptura ibèrica
d’un plat d’embotits. 
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El 28 de maig, Julio Gómez,
Jordi Cases i jo, Neus Màrmol,
vam agafar tres vols -per sepa-
rat- en direcció a Nova York.
Començava l’aventura.

Els tres formem part de l’as-
sociació Dretadecidir.com que
té per objectiu donar a conèixer
a nivell internacional la volun-
tat de la majoria de catalans de
celebrar un referèndum per a
decidir el nostre futur: volem un
Estat propi?.

Durant tres setmanes vam
viatjar en cotxe pels Estats
Units i vam entrevistar perso-
nalitats catalanes residents al
país i nordamericans que co-
neixen la realitat de Catalunya. 

Mary Ann Newman, que és
escriptora, traductora i va rebre
la Creu de Sant Jordi l’any 1998
-ha traduït obres de Quim Mon-
zó i Eugeni d’Ors a l’anglès i ha
presidit el Catalan Center de
Nova York- va ser la primera
entrevistada. Newman ens va
rebre a casa seva, al bell mig de
Manhattan, i ens va explicar per
què creu que els catalans hem

de celebrar el referèndum i
com ha viscut els “atacs” a la
llengua catalana.

Aquella mateixa tarda, Jau-
me Soler, president del Catalan
Institute of America, ens va
convidar a un Happy Hour de
catalans a Brooklyn. Allà vam
conèixer la Liz Castro, editora

de What’s up with Catalonia?,
un llibre que explica, en anglès,
les peculiaritats de Catalunya
(als capitolis vam fer l’entrega
d’aquest llibre, de la declaració
de sobirania del Parlament i
d’una samarreta del Barça).

També vam  conèixer Jordi
Dosaiguas, un dels fundadors
de les assemblees als Estats
Units. La Maria Rosa tampoc es
va perdre el meeting. És una
dona de 80 anys, molt enèrgi-

ca -els seus néts li diuen rockin’
iaia- que viu als Estats Units
des de ben jove i que es va pre-
sentar amb un mocador al coll
estampat amb les quatre barres. 

Un dels personatges que
ens va sorprendre més va ser el
Roger, un nordamericà total-
ment enamorat de Catalunya,
que viatjarà a Barcelona l’11
de setembre per participar a la
cadena humana i quedar-s’hi.

Nordamericans enamorats
de Catalunya, pensava. Ena-
morats de la llengua, enamorats
de les nostres tradicions, el
nostremenjar, i enamorats dels
nostres paisatges. Això nostre
tan especial, vaig pensar, tam-
bé és seu, dels nordamericans
com la Mary Ann, la Liz, el Ro-
ger i la Meghan (professora de
llengües romàniques que parla
perfectament el català i que
ens vam reunir a la Universitat
de Georgia).

Catalunya té tot el que un
pot demanar. I, si ho compar-
tim, sense recel, sense pensar
que només és nostre, sense
caure en el purisme en què
moltes vegades caiem, segura-
ment per inseguretat i per por
a morir, aleshores construirem
una societat rica, que es rela-

cionarà d’igual a igual, sense
complexes, amb la resta de so-
cietats del món.

LEGITIMITAT DEMOCRÀTICA
Tots els entrevistats coincidien
en què la consulta s’ha de cele-
brar. És imprescindible que hi
hagi una legitimitat democrà-
tica i tenir en compte el parer de
tots els ciutadans. 

D’això vam parlar amb l’E-
duard Vallory, politòleg i pe-
riodista (entre d’altres moltes
coses) a Nova York. Vallory va
fer una aportació que ningú no
havia esmentat i que considero
cabdal: deia que s’ha de gene-
rar un debat en què tothom pu-
gui escoltar els arguments a
favor i en contra d’un Estat
propi, ja que és l’única manera
de poder escollir amb llibertat.
I el referèndum és l’única opció
que ens legitima de cara als ob-
servadors internacionals. Fer
una declaració unilateral d’in-
dependència és inviable demo-
cràticament.

L’ÚNICA SOLUCIÓ: EL SÍ
Molts autonomistes ara creuen
que l’única solució per a Cata-
lunya és la independència. Allen
Buchanan, professor de filoso-

fia a la Universitat de Duke i au-
tor del llibre Secesión, feia
aquesta reflexió durant l’en-
trevista que vam fer a casa
seva, una llar preciosa enmig
del bosc als afores de Durham.

Exposava dos factors clau
que, segons ell, expliquen
aquest gir: la distribució dis-
criminatòria dels recursos que
perjudica a una regió determi-
nada (Catalunya) i la negativa
continuada a negociar una for-
ma d’autonomia intraestatal
adequada per part de l’Estat es-
panyol. 

Molts catalans, com jo, que
fins ara no teníem una postura
clara envers l’Estat propi, ara la
tenim. Molts direm que sí al re-
ferèndum, però no perquè vul-
guem posar fronteres, no per-
què no ens sentim part d’Es-
panya i espanyols. Sino perquè
hem dit prou. Perquè l’afany
d’homogeneïtzació de l’Estat
espanyol està ofegant una part
de la nostra identitat. 

Impotència, tristor, buidor.
Som menyspreats per la mare.
Som fills no desitjats. I, en-
front d’això, l’única alternativa
és fugir del niu, refer la nostra
vida i independitzar-nos. Potser
la distància curarà les ferides.

La consulta viatja als Estats Units
» Una expedició formada per una periodista de Línia Vallès recorre 25 estats per explicar el dret a decidir

Diversos moments de la ruta que ha fet Dretadecidir.com durant tres setmanes als Estats Units. Fotos: Julio Gómez

Per Neus Màrmol
VALLÈS 

Referèndum 2014

Tots els entrevistats

coincideixen en què

la consulta s’ha de

celebrar
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El Mercat Onze de Setembre es
consolida com el motor co-
mercial de Barberà del Vallès.
Durant el 2012, ha incrementat
la seva afluència en 16.000
clients, aconseguint un aug-
ment generalitzat de les vendes
en un any ple d’activitats de di-
namització.

El Mercat ha reforçat el seu
posicionament amb valors com
la salut i l’alegria. L’eslògan Al
cor de Barberà, el Mercat de la
felicitat ha estat molt ben aco-
llit entre els seus clients i ha aju-
dat a millorar les vendes. A
més, s'han introduït millores
per tal de fer més còmode
aquest emblemàtic establiment
i oferir una imatge més neta i
polida. D’altra banda, s’ha do-
nat continuïtat als serveis ja
consolidats com l’amplitud
d’horaris o l’aparcament, entre
d’altres.

Al llarg de l’any en el Mercat

també s’hi han dut a terme di-
ferents activitats que han di-
namitzat aquest espai. El ja
tradicional carnestoltes, la
“tómbola” de primavera, la
campanya d’estiu i la de Nadal,
han estat claus per a fidelitzar
els clients més habituals.

FOMENT D’INTERNET
Per aquest any 2013, el repte és
important. El Mercat Municipal

Onze de Setembre vol superar
amb escreix totes les expecta-
tives fixades fins ara. Per aquest
motiu, s’està treballant en un
pla per fomentar la comunica-
ció per Internet i les xarxes so-
cials amb un doble objectiu.
D’una banda, ser un Mercat
més sostenible reduint l’ús del
paper, i d’altra poder arribar a
un segment de la població més
jove.

Entrada del Mercat Municipal de Barberà: Ajuntament de Barberà

El Mercat de Barberà guanya
16.000 clients durant el 2012

» Es fomentarà la comunicació per internet per seguir creixent
» Les diferents activitats de dinamització han sigut un punt clau

Els comerciants esperen treure
tot l’estoc aquestes rebaixes

REBAIXES4Les entitats co-
mercials de Cerdanyola esperen
que el bon temps animi els
consumidors en les seves com-
pres ja que, segons asseguren,
la temporada de primavera, ha
estat molt dolenta.

La presidenta del Rovell de
l’Ou, Cristina Bustamante, in-
dica que els comerços tenen
molt d’estoc, sobretot pel que fa
a roba i calçat, ja que la clima-
tologia no ha acompanyat i ha
començat a fer calor just quan
comencen les rebaixes. 
La presidenta de Fontetes Co-

merç i Serveis, Elisabet García,
explica que la temporada de
primavera ha estat molt dolenta
i pensa que les rebaixes seran
“fluixes” i que els clients com-
praran “només el que necessi-
tin”. 

El petit comerç es queixa de
l’abús de les promocions i des-
comptes que grans superfícies
i franquícies fan abans d’hora i
que els suposa un perjudici.
Per a Bustamante lluitar contra
això és molt difícil “si no ens po-
sem seriosos des de les admi-
nistracions”. 

Cerdanyola i PIMEC volen
incentivar  el teixit empresarial
EMPRESES4L’Ajuntament de
Cerdanyola i PIMEC han co-
mençat a concretar les bases
d’una futura col·laboració per
incentivar el sector empresarial
de Cerdanyola.

Actualment PIMEC ofereix
un seguit de serveis que facili-
ten el coneixement i incentiven
el teixit empresarial català. 

El Govern municipal en
consonància amb aquests ob-
jectius i amb els d’afavorir el
desenvolupament de les pimes

i dels autònoms locals, està
treballant en la concreció d’un
conveni amb aquesta organit-
zació empresarial per tal de
contribuir a la competitivitat
del teixit industrial i comercial
de la zona.

L’alcaldessa de Cerdanyola,
Carme Carmona, també ha par-
ticipat en el tradicional sopar
solidari de PIMEC i a través del
qual es destinen recursos al
programa Emppersona, adre-
çat a ajudar a l’empresariat.

El comerç de Ripollet recull
prop de mig milió de pessetes 
RIPOLLET4Entre l’1 i el 15 de
juny els clients dels comerços de
Ripollet van poder pagar amb
l’antiga moneda espanyola, grà-
cies a la campanya Paga amb
pessetes. Els botiguers van arri-
bar a  recollir prop de mig mi-
lió de pessetes. 

La presidenta de la Unió de
Botiguers de Ripollet, Carme

Grau, ha valorat de forma molt
positiva la iniciativa, ja que “és
una manera de fer que la gent
surti al carrer i compri als dife-
rents establiments del munici-
pi”. A més, ha assegurat que vol
repetir amb una Fira de la pes-
seta nocturna i “amb un acom-
panyament musical que li doni
més ambient”.

Proposició de llei | Horaris comercials
Els comerciants demanen als grups polítics amb seu parlamentaria la màxima celeritat

en la tramitació de la proposició de llei d’horaris comercials i determinades activitats de
promoció. A més, han fet un manifest on s’acorda el compromís del comerç per preservar

la competència exclusiva de la Generalitat i el Parlament de Catalunya.

Redacció
BARBERÀ DEL VALLÈS

Comerç
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El soroll no deixa viure als veïns
de Sant Ramon. Des de fa 13
anys els nivells de renou del ca-
rrer de Sant Ramón són tan ele-
vats que no permeten el de-
cans dels que hi viuen allà.

L’any 2000 es va reformar el
carrer i es va convertir en se-
mipeatonal. Ràpidament es van
instal·lar un gran nombre de
bars i restaurants, amb les seves
respectives terrasses. 

En declaracions a Línia Va-
llès, el president de l’Associació
de veïns de Sant Ramon, Pere
Albiñana, ha assegurat que
“existeix una sobreacumulació
de locals que generen molt de
soroll i això fa que la convivèn-

cia sigui lamentable. Com unes
cases s’aguanten amb les altres
les vibracions són espectacu-
lars”.

Els veïns són conscients que
l’activitat de restauració ha de
ser-hi, però demanen a l’Ajun-
tament que es respectin les ho-
res de descans, ja que s’han co-
mençat a detectar episodis d’es-
très per manca de son.

Albiñana critica que hi hagi
una falta d’implicació per part
del consistori per solucionar el
problema. “Ens hem reunit di-
verses vegades amb l’Ajunta-
ment i tot i que ens reconeixen
la problemàtica, l’última decisió
és política i aquesta no arriba
mai. Ens sentim desamparats”.  

Els Ajuntaments són els en-
carregats de fer les medicions
sonomètriques, però els veïns
asseguren que tot i les seves rei-

terades queixes el consistori no
n’ha fet cap mai. “El mínim de
decibels nocturns permesos són
30 i tenim constància que al-
guns residents suporten de 55 a
70 decibels a dins de les cases”,
assegura Albiñana.

MESURES PROPOSADES
Els veïns demanen a l’Ajunta-
ment que faci medicions del
soroll que suporten, que es re-
consideri l’horari comercial i
que es facin complir les lleis.

El regidor de Seguretat Ciu-
tadana, Fèlix Sànchez assegura
que “són molt conscients de la
problemàtica i que faran el pos-
sible per solucionar-la”. Així
s’ha convocat una reunió per
aquesta tarda perquè els veïns
expliquin la problemàtica al
consistori, als mossos d’esqua-
dra i a la policia local. 

Carrer Sant Ramon. Imatge: David Moyano

El veïns eixigeixen solucions per
al soroll del carrer Sant Ramon
» Els residents critiquen la falta d’implicació per part del Consistori
» S’han començat a detectar episodis d’estrès per falta de son

157 cerdanyolencs menys
a l’atur al mes de juny

Desarticulat un grup criminal
que feia estafes financeres

OCUPACIÓ4Durant el mes de
juny, 157 cerdanyolencs han
sortit de les llistes de l’atur, el
que suposa un 3,2% del total. A
més, la taxa interanual s’ha re-
duït en un 0,5%. Així doncs, se-
gons les dades oficials de la Ge-
neralitat de Catalunya, hi ha 24
aturats menys a Cerdanyola
que ara fa un any.

Tot i aquestes dades, la pa-
tronal comarcal Cecot, a la que
pertany l’Associació d’Empre-
saris de Cerdanyola, prefereix
continuar amb la prudència i

esperar a la desestabilització de
la contractació per poder par-
lar d'un canvi de tendència en
la creació d'ocupació. 

CCOO, per la seva banda,
remarca que la disminució del
nombre d’aturats no es deu a
nous contractes, sinó a la pèr-
dua de població activa, princi-
palment joves i persones im-
migrants, i a la no renovació de
la demanda d'ocupació per es-
gotament de les prestacions i
per l'efecte desànim per trobar
una feina.

Campanya informativa | Onada de calor
Evitar el sol directe, limitar l’activitat física quan fa més calor i beure molts líquids són

alguns dels consells que dóna l’Ajuntament per afrontar en les millors condicions l’onada
de calor d’aquest estiu. Així, el consistori i el Servei de Salut pública, fan una campanya

d’informació adreçada a la població i sobretot als col·lectius més vulnerables.

Pamela Martínez
CERDANYOLA

SEGURETAT4Els Mossos d’Es-
quadra de la Unitat d’Investiga-
ció de la Comissaria de Cerdan-
yola, juntament amb agents de
la Generalitat han desarticulat
un grup criminal que captava
persones amb problemes eco-
nòmics per realitzar estafes fi-
nanceres a través de crèdits al
consum.

La veu d’alarma la va donar
una entitat financera en veure
que augmentaven el nombre de
crèdits per la compra de cotxes
impagats i adquirits al mateix
concessionari.

El grup, format majoritària-
ment per membres d’ una matei-
xa família, contactava amb per-

sones que tenien problemes eco-
nòmics per mitjà d’anuncis a la
premsa escrita on oferien di-
ners de forma fàcil, ràpida i sen-
se necessitat de cap garantia.

El negoci consistia en la com-
pra de vehicles nous. La trami-
tació de la compra la realitzaven
els detinguts i una vegada ad-
quirit el cotxe realitzaven canvis
de titularitat per tal d’evitar així
que al vehicle se li pogués fer re-
serva de domini, figura legal
que impedeix vendre’l per im-
pagament. La titularitat final
era d’una empresa fantasma
creada i gestionada pel clan,
que venia els cotxes a tercers, els
quals el compraven de bona fe.

Cerdanyola
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Bella en un moment de l’actuació. Foto: José Rodríguez Urbano

La pobresa a Cerdanyola es
multiplica. Per aquest motiu
s’ha engegat una recollida de fir-
mes per a la Iniciativa Legisla-
tiva Popular (ILP) que demana
una renda mínima de 664 euros
a Catalunya.

Durant la taula rodona or-
ganitzada per EUiA, tant la Creu
Roja com CCOO van fer palesa
l’exigència d’una Renda Garan-
tida Ciutadana mínima com a
resposta a les necessitats crei-
xents d’una població cada ve-
gada més pobre. El coordinador
de la Creu Roja local, César
Martínez, ha remarcat que el
que es produeix al país “és una
situació d’autèntica emergèn-
cia social, que presenta uns ín-
dex molt preocupants de po-
bresa infantil”.

Per la seva banda, el secretari
general de CCOO al Vallès Oc-
cidental, Enrique Rodríguez, ha
destacat que la xifra que es de-
mana per a la Renda Garantida
Ciutadana “no és exorbitant,
sinó la que cal per garantir les

necessitats més bàsiques de
qualsevol persona”.

Enrique Rodríguez ha ma-
nifestat que “això afecta a per-
sones en atur, però també a
d'altres que tenen treball, perquè
ara existeixen salaris molt bai-
xos i treballs parcials”. Rodrí-
guez, a més, ha insistit que “la
renda mínima és un compromís
recollit per l'Estatut de Cata-
lunya i no es pot parlar d'inde-
pendència sense assumir els
compromisos socials del país”.

DADES DE LA CREU ROJA
Tradicionalment a Catalunya
ha existit una pobresa del 18%,
però en els últims anys aquesta
xifra ha pujat fins el 36%.

La Creu Roja de Cerdanyola,
preocupada pels infants, aquest
any ha donat beques a 30 nens
de la ciutat per vestuari esportiu
escolar i ha completat ajuts de
menjador a altres 11 infants.
Cada una d’aquestes beques su-
posa un cost de 1.600 euros
anuals.

Persona sense sostre demanant caritat.Foto:Arxiu

» El salari mínim que es demana és de 664 euros a Catalunya 
» Es necessiten recollir 15.000 firmes perquè la ILP sigui acceptada

La música de Disney omple de
màgia el Castell de Sant Marçal
MÚSICA4El tradicional concert
d’estiu va convertir Sant Marçal
en un castell de fantasia. Aladdin,
la Bella i la Bèstiao els Increïbles
van pujar a l’escenari per explicar
les seves històries a través de la
música de la Banda i la Coral de
l’Agrupació Musical Cerdanyola.
Per primera vegada en aquesta
cita, entre el públic assistent hi
havia molts infants amb ganes de
veure els personatges dels seus
contes.

El Concert al Castell s’ha
convertit des de fa anys en quel-

com més que un concert; és una
cita social, l’acte que marca l’ini-
ci de l’activitat cultural estiuenca
de la ciutat i un punt de trobada
en el que poder gaudir de bona
música amb apostes, cada any,
molt diferents. 

Enguany, però, el repte era
doble, perquè no només s’oferia
música, sinó també interpretació.
Un musical, en definitiva, amb
pel·lícules mítiques del món de
l’animació recordades per grans
i petits i que una vegada més va
ser un èxit. 

La Mostra de dansa popular
es centra en Portugal i Ucaïna

Cerdanyola ensenya als
ciutadans a estaviar energia

MEDI AMBIENT4Posar la cale-
facció a 21 graus i l’aire condicio-
nat a 26, tancar finestres i portes
o no deixar córrer l’aigua calenta,
són alguns dels consells que dóna
l’Ajuntament de Cerdanyola per
estalviar energia.

Cerdanyola està adherida al
Pacte d’Alcaldes i Alcaldesses per
l’Energia Sostenible. L’objectiu
d’aquest acord és reduir un 20%
les emissions de CO2, reduir un

20% el consum d’energia i acon-
seguir que un 20% de l’energia
consumida vingui de les renova-
bles. Per aquest motiu, s’ha en-
gegat una campanya a través de
la qual s’ensenya als ciutadans a
estalviar energia.

Així doncs, s’han repartit guies
d’estalvi energètic als Centres Cí-
vics i als Casals d’Avis. La resta de
la gent pot obtenir la seva guia a
la web de l’Ajuntament.

Redacció
CERDANYOLA

Crit d’emergència per una
renda ciutadana garantida

DANSA4Portugal i Ucraïna se-
ran els protagonistes de la 30a
Mostra de Dansa Popular que es
fa a Cerdanyola entre el 9 i el 14
de juliol.

Així el folklore portuguès
estarà representat pel grup et-
nogràfic Areosa i l’energia tra-
dicional dels grups eslaus per la
companyia de dansa Slavutich
d’Ucraïna.

La principal novetat d’en-
guany és l’Avui ballen els nens
que es farà abans de la sessió
per adults i que comptarà amb
dinamització per als més petits.

Però també hi haurà altres no-
vetats entre les que destaquen
el pati del Museu d’Art de Cer-
danyola, com a nou escenari,
una exposició fotogràfica que
repassa els 30 anys de festival
de dansa popular i la incorpo-
ració d'aquest recull d'imatges
a la xarxa, en concret a la pàgi-
na de Facebook de l'Esbart. 

A més, els organitzadors
conviden a la ciutadania a que
participi en aquest repàs foto-
gràfic enviant les seves imatges
per tenir més records gràfics de
tots els grups participants.



| 12

líniavallès 08 Juliol 2013

Barberà

Barberà del Vallès compta amb
418 habitatges buits. Així ho re-
flecteix l’estudi que ha realitzat
l’Oficina Municipal de l’Habi-
tatge (OMH) per detectar les vi-
vendes desocupades existents a
la ciutat l’any 2011 i 2012. Del
total detectat, 231 són de sego-
na mà i 187 d’obra nova. Aques-
ta xifra representa un 3,4% del
nombre total de pisos de Bar-
berà, que a finals de l’any pas-
sat es situava en 12.247.

El barri on es detecten més
habitatges buits usats o de se-
gona mà és l’Eixample-Can Llo-
bet, amb un 40% respecte al to-
tal, seguit pel Parc Europa
(22%).

Altre dels aspectes més im-
portants de l’estudi és conèixer
la propietat d’aquests pisos

buits, si són de particulars, de
bancs o de filials immobiliàries.
Segons les dades extretes, hi
han 98 pisos buits de segona
mà que depenen d’entitats fi-
nanceres: 19 d’aquests habi-
tatges estan en mans d’Unnim,
19 de Bankia, 12 de BBVA, 15 de
La Caixa, i 8 de Caixa Catalun-
ya. Les entitats financeres amb

més pisos d’obra nova són
BBVA i Banc Sabadell.

El consistori està treballant
per signar acords amb les enti-
tats financeres propietàries dels
habitatges, i d’aquesta manera,
incloure’ls a la Borsa de Lloguer
Social de l’Oficina Municipal
d’Habitatge de Barberà, per
oferir-les als més desfavorits.

Un dels pisos buits .Foto: Arxiu

Barberà del Vallès té 418
habitatges desocupats a la ciutat

» L’Eixample-Can Llobet és on hi ha més vivendes buides
» 98 pisos de segona mà depenen d’entitats financeres

Barberà exigeix que es
mantinguin les aules d’acollida

ENSENYAMENT4El consistori
barbarenc ha aprovat per una-
nimitat una moció per exigir al
Departament d’Ensenyament
de la Generalitat de Catalunya
que mantingui les aules d’aco-
llida que s’oferien als instituts
Can Planas i La Romànica.

La moció, presentada per
Plataforma Ciutadana per Bar-
berà i el Partit Socialista, ma-
nifesta la capacitat que sempre
ha tingut el sistema educatiu
català “per acollir i integrar a
aquells que s’han incorporat

d’altres països i de la resta de
l’Estat espanyol”.

Una aula d’acollida és un re-
curs destinat als alumnes que fa
menys de dos anys que han
arribat a Catalunya. Té com a fi-
nalitat que l’alumne es senti
ben acollit emocionalment i
que accedeixi ràpidament al
coneixement de la llengua ca-
talana.

A Barberà gaudeixen d’a-
questes aules un total de 24
alumnes de procedència ben di-
versa.

Els desnonats rebran ajuts 
per pagar les plusvàlues

SUBVENCIONS4L’Ajuntament
de Barberà donarà una sub-
venció del 100% de la quota de
la plusvàlua a les famílies afec-
tades per la dació en paga-
ment. Les bases que regulen
aquests ajuts econòmics es po-
den consultar al taulell d’anun-
cis de l’Ajuntament fins el dia 18
de juliol o al Butlletí Oficial de
la Província, per tal que es for-
mulin totes les al·legacions que
es creguin convenients durant
el període d’informació públi-
ca.

Aquest ajut el podran sol·li-

citar les persones físiques em-
padronades a Barberà del Va-
llès, amb una antiguitat míni-
ma d’un any, que siguin titulars
de l’impost com a conseqüèn-
cia de la transmissió de la vi-
venda habitual per problemes
hipotecaris, i que estiguin al co-
rrent de les seves obligacions
tributàries amb l’Ajuntament,
l’Agència Tributaria i la Segu-
retat Social.

La sol·licitud de l’ajut s’ha
de realitzar en les Oficines d’A-
tenció a la Ciutadania de Bar-
berà del Vallès.

Loll Bertran tancarà 
la Festa Major d’enguany

FESTA MAJOR4L’actriu i can-
tant catalana, Maria Dolors
Bertran, més coneguga com a
Lloll Bertran serà una de les en-
carregades de tancar la festa
major d’enguany. Famosa pels
seus treballs a la televisió en
programes de Salvador Alsius i
Joan Maria Puyal, Bertran ofe-
rirà una actuació plena d’humor
i cançons fresques i iròniques .
L’objectiu serà fer riure i refle-

xionar a tots els que acudeixin
avui a les 19 h a la plaça de la
Vila.

Tot seguit, el grup Els Pira-
tes cantaran havaneres i can-
çons de taverna que amenitza-
ran l’ambient, per arribar fins
el fi de festa amb la cercavila de
la Batucada Brincadeira, que
acompanyaran el tradicional
castell de focs d’artifici a les
22.30 h al Parc Central.

Ensenyament|Moció contra la LOMCE
L’Ajuntament de Barbarà del Vallès ha aprovat una moció en contra de la Llei Orgànica de
Millora de la Llei Educativa (LOMCE) realitzada pel govern central. L’objectiu es demanar

la retirada de la llei fins que no hi hagi un consens a la comunitat educativa. La iniciativa
va rebre el suport del PSC, ICV-EUiA, PCPB, l’abstenció de CiU i els vots en contra del PP. 

Pamela Martínez
BARBERÀ DEL VALLÈS
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Ripollet

Un any més, Ripollet esdevé el
centre del heavy metal. El 23 d’a-
gost i emmarcat en la Festa Ma-
jor, el municipi gaudirà del Ri-
pollet Festival Rock 2013.

En aquesta vint-i-unena edi-
ció l’esdeveniment torna al seu
format clàssic que s’havia hagut
d’abandonar a causa de la crisi.
Així, enguany el festival comp-
tarà amb una banda interna-
cional, dues nacionals, una co-
marcal i una local. Això facilita-
rà una major varietat d’estils i un
major nombre d’assistents.

Però a part de música, el
Festival també comptarà amb un

mercadet on es podran trobar tot
tipus de productes relacionats
amb el heavy metal. Com cada
any l’entrada serà gratuïta.

CARTELL
El grup estrella d’enguany son els
alemanys Masterplan, liderats
com sempre per l’ex-Helloween
Roland Grapow i en aquesta
ocasió amb el vocalista suec Rick
Altzi. 

A ells s’uneixen els Rising,
una banda formada per Arman-
do de Castro i Gorka Alegre,
dos membres de Barón Rojo
que rendiran homenatge als de-
sapareguts Rainbow de Ritchie
Blackmore i que compten a les
seves files amb Andy C. de Sa-
ratoga, Giovanni Tradardi als
teclats i Ronnie Romero de Jose

Rubio’s Nova Era i ex-Santel-
mo.També hi serà present Ze-
nobia, una banda de La Rioja
que en els últims anys s’ha con-
vertit en un referent de la músi-
ca heavy metal nacional. 

Els amants dels sons més
durs i tècnics tindran l’oportu-
nitat de veure a Aggression, que
presentaran formació després
de les recents sortides del grup
d’Òscar Reka i Carlos Leonardo.
Aquests catalans oferiran les se-
ves millors interpretacions del
Trash.

El cartell es tanca amb el
grup de rock urbà El Rey de Es-
padas, que intentaran caldejar
l’ambient amb la seva proposta
més brètola que tan bons resul-
tats els està donant en l’escena
més purament rockera del país.

Components de la banda alemanya Masterplan. Foto: Arxiu

El heavy metal torna un 
any més al Parc dels Pinetons
»  El grup estrella d’enguany són els alemanys Masterplan 

» L’entrada al Ripollet Rock Festival serà, com sempre, gratuïta

Ripollet ja disposa d’un servei
de préstec gratuït de bicis

MOBILITAT4Els Ripollencs ja
poden passejar amb bici sense
necessitat de comprar-la. 

El passat 28 de juny, el pa-
tronat Municipal d’Ocupació i la
Regidoria de Medi Ambient van
posar en marxa un servei gratuït
per llogar una vintena de bici-
cletes. La iniciativa dona feina,
a través del Pla Disset, a dues
persones: un mecànic que s'en-
carrega del manteniment de les
bicicletes i una administrativa
que porta el tema de documen-
tació dels llogaters. 

L’Ajuntament ha editat un

díptic amb la normativa d’a-
quest servei i els consells bàsics
per usar correctament aquest ve-
hicle.

El centre neuràlgic d'aquest
servei està al Parc del riu Ripoll.
Tot i que va dirigit a majors de
18 anys, les persones entre 16 i
18 anys poden llogar una bici
amb una autorització dels tutors.
Els menors de 16 anys han d’a-
nar acompanyats per un adult.

L'horari del servei serà 8:30
a 11:30 i de 18:30 a 21 h de di-
marts a la tarda a diumenge, i el
lloguer serà només per un dia. 

Els Mossos detecten un
augment de denúncies falses

Mascotes | Vacunació contra la ràbia
El Consell de Col·legis veterinaris de Catalunya recomana  als propietaris de

gossos, gats i fures de Ripollet que vacunin els seus animals contra la ràbia. la
mesura complementa el Pla de contingència activat a Montcada i Reixac arran

que un gos del municipi mossegués a quatre nens i un adult.

Pamela Martínez
RIPOLLET

SEGURETAT4Fingir un delicte
és delicte. Tot i això en els úl-
tims anys és cada vegada més
comú que hi hagi persones que
d’aquesta manera intentin treu-
re diners de les companyies
d’assegurances. Així ho confir-
men els Mossos d’Esquadra que
acaben de resoldre al municipi
dos casos de simulacions de
robatori. 

Segons afirmen els mossos,
la gent no és conscient de les
conseqüències d’aquesta pràc-
tica que pot acabar amb multes

o fins i tot una pena de presó
d’un a tres anys.

En un dels casos detectats a
Ripollet una persona va de-
nunciar que passejant en bici-
cleta, tres homes amb una na-
valla el va assaltar.

Els agents no se’l van creu-
re i qua el van tornar a citar, es
va contradir a sí mateix. Final-
ment va confessar que tot era
mentida i que l’asseguradora ja
l’havia indemnitzat. Se li ha
imputat un delicte de simulació
de robatori i estafa.
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ENTREVISTA4Marcel Pellejà és el respon-
sable del Voluntariat per la Llengua del
CNL de Barcelona, que fa accions conjun-
tes amb les seus del Vallès Occidental. Va
començar a peu de carrer i ara gestiona el
projecte. Hi creu fermament i en destaca
els avantatges, tant per als aprenents com
per als catalanoparlants. Assegura que la
societat en general hi surt guanyant.

Es diu que el Voluntariat per la Llengua es
va pensar per ajudar els aprenents a prac-
ticar el català i ha acabat ajudant també els
propis catalanoparlants. Ho comparteix?
Totalment. El projecte té molts avantatges.
Els aprenents poden practicar la llengua ca-
talana mentre que els voluntaris catala-
noparlants s’adonen que no hi ha cap raó
per no utilitzar-la, ja que se’ls entén. Això
canvia els hàbits del catalans, que quan
veiem una persona de fora de Catalunya
canviem automàticament de llengua.

Per educació...
Ens equivoquem. Durant tots aquests anys
de Voluntariat per la Llengua he pogut
comprovar que els aprenents ens diuen el
contrari. “Cada vegada que canvieu de
llengua, que l’amagueu, ens esteu fent un
lleig”, asseguren. I això fa reflexionar els ca-
talanoparlants i fa canviar els seus hàbits,
perquè després ho apliquen al seu dia a dia.
No podem pressuposar que no ens entenen
si parlem en català, perquè sovint estem fent
un lleig canviant de llengua. És per això que
els voluntaris també hi surten guanyant.

I la societat en el seu conjunt...
Així és. L’aprenent té un espai on pot
practicar el català i el voluntari creix per-
sonalment i s’adona que no cal que ama-
gui la seva llengua. El Voluntariat per la
Llengua fa perdre aquests hàbits. Els ca-
talanoparlants estan canviant les seves
conductes aquí i a la resta de la seva vida
i això repercuteix en la societat. La gent
cada cop parla en català amb més natura-
litat. Si no se’ns entén ja canviarem de llen-
gua, però fer-ho preventivament no cal.

El context polític està enfortint el sentiment
nacional. Això es tradueix en un augment
de voluntaris per la llengua?
No sé si hi ha pujades o baixades. A Cata-
lunya es fan 10.000 parelles lingüístiques
a l’any. En termes polítics, potser sí que hi
ha participants que tenen aquest tipus de
motivacions. Però nosaltres pensem que
això és una manera simpàtica, relaxada i
desenfadada de fer llengua i de fer cultu-
ra. Volem fugir una mica de la política per-
què aquí practiquem la llengua. I és que,
malauradament, molts aprenents no ho po-
den fer durant el seu dia a dia per culpa dels
mals hàbits dels catalanoparlants.

Facilitar que persones catalano-
parlants es trobin amb altres per-
sones que volen aprendre català
i puguin conversar així en un
ambient real i distès. Això és el Vo-
luntariat per la Llengua, un pro-
grama que impulsa la Direcció
General de Política Lingüística i
que enguany celebra els seus 10
anys d’història.

Gestionat pel Consorci per a la
Normalització Lingüística (CPNL)
a través dels 22 Centres de Nor-
malització Lingüística (CNL) d’a-
rreu del territori, el programa
serveix perquè les persones que
volen aprendre català adquireixin
seguretat i perquè les que ja el par-
len s’acostumin a no canviar de
llengua innecessàriament.

Més de 70.000 parelles lin-
güístiques s’han beneficiat dels
avantatges del programa durant la
seva dècada d’història. Durant un
mínim de 10 hores, voluntaris i
aprenents han conversat on han
volgut, quan han volgut i del que
han volgut amb un objectiu com-
partit: utilitzar el català.

El Voluntariat per la Llen-
gua va néixer l’any 2002 a Cornellà
amb 19 parelles participants. Sota
el nom de Voluntaris per la llen-
gua, el programa va sorgir com un
recurs més per facilitar l’aprenen-
tatge de la llengua catalana dels
alumnes dels cursos de català per
a adults del CPNL. Paradoxal-
ment, aquests es queixaven que
quan sortien de l’aula no podien
practicar la llengua que estudiaven

per integrar-se a Catalunya perquè
ningú no els parlava en català.

Des d’aleshores, la iniciativa ha
experimentat moments d’extensió,
de reorientació i de consolidació.
L’any 2007, i ja sota el nom de Vo-
luntariat per la llengua, el pro-
grama va rebre un impuls defini-
tiu per part de la Generalitat, que
va considerar prioritari augmen-
tar-ne l’impacte i estendre’l a tot
Catalunya i a qualsevol persona in-
teressada independentment de
les classes de català.

La iniciativa també ha rebut
el suport de la Comissió Europea
en forma de reconeixement, sent
considerada una de les 50 millors
pràctiques europees d’aprenen-
tatge d’una llengua.

MÉS ENLLÀ DE LA LLENGUA
A més de conversar en català du-
rant una hora a la setmana en el
lloc i l’horari que decideixen, les pa-
relles lingüístiques poden partici-
par en les activitats complemen-
tàries de coneixement del territo-
ri, la cultura i la societat catalanes
que també impulsa el programa.
Tots els participants disposen d’un
carnet que els permet gaudir d’a-
vantatges arreu de Catalunya.

En aquest sentit, el Volunta-
riat per la Llengua compta amb
la col·laboració de moltes entitats
i establiments que transporten el
programa al teixit social i asso-
ciatiu. Durant l’últim any, prop de
700 entitats i més de 2.000 esta-
bliments hi han donat suport.

Actualment, la iniciativa s’ha
introduït a diversos àmbits secto-
rials, com ara l’empresa, la sanitat,
la justícia, l’esport o els Instituts
d’Educació Secundària, on ha tin-
gut també una molt bona acollida.

» Més de 70.000 parelles lingüístiques participen en el programa del Voluntariat per la Llengua
» Prop de 700 entitats i més de 2.000 establiments col·laboren amb la iniciativa durant l’últim any

Arnau Nadeu
VALLÈS

del Voluntariat per la Llengua

“Quan canviem de llengua per
educació ens equivoquem”

Una dècada d’entrega
desinteressada pel català
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La història de l’Adrián Murga i
l’Eulàlia Silvente va començar fa
només un mes amb un joc de tar-
getes. “La primera trobada va
ser a la Casa dels Entremesos on
ens van repartir uns papers amb
un animal dibuixat i es tractava de
trobar la nostra parella”, comen-
ta l’aparellador toledà. La imat-
ge d’un bou els va unir com a pa-
rella lingüística i des d’aleshores
han compartit més d’una canya i
ja han fet plans de futur com anar
a patinar, assistir a un concert de
música clàssica o fins i tot ajudar-
se a fer els forats per a penjar una
prestatgeria. I és que qualsevol ex-
cusa és bona per practicar el ca-
talà.

Per a aquesta voluntària “és
molt positiu que algú vulgui
aprendre català perquè molta
gent aposta per estudiar anglès,
francès o rus perquè amb el cas-
tellà ja els entenen a tot arreu”. De
fet, tal i com comenta l’Adrián, “hi
ha llocs, com les Rambles, on és
més habitual trobar-te una per-
sona que parli anglès que una que
parli català”. 

Asseguda a la terrassa d’un
bar, la Pamela Campoverde, una
estudiant d’origen equatorià,
manté una conversa amb la seva
voluntària, l’Isabel Baeza, sobre
l’hàbit dels catalanoparlants de
canviar de llengua davant d’un in-
terlocutor estranger. “El que em
fa sentir discriminada és que la
gent em senti parlar en català i em
contesti en castellà”, comenta la
Pamela. Els aprenents que par-
ticipen al Voluntariat per la Llen-
gua coincideixen en destacar les
dificultats que tenen per poder
conversar en aquest idioma.
“Diuen que et parlen en castellà
per ajudar-te però jo sempre dic
que així no m’estan beneficiant”,
destaca la futura dissenyadora. 

Per la Isabel, filòloga, “costa
molt no canviar de llengua perquè
tenim la idea que som poc res-
pectuosos si no ho fem”. Es trac-
ta d’un sentiment compartit en-
tre els voluntaris, però la Pame-
la hi fa un incís: “Jo sé que no sóc
catalana però m’estimo aquesta
llengua i m’entristeix que els ca-

talans no defensin el seu idioma
perquè amb el temps es perdrà”. 

La Pamela i l’Isabel només
s’han vist tres vegades però han
connectat de meravella. “Estem
començant però estic encantada
perquè la veig amb tantes ganes
d’aprendre...”, comenta la vo-
luntària. 

Els que sembla que es coneguin
de tota la vida són en Ferran Cas-
tilla i la seva aprenent, la Maria
Isabel Pereyra. Originària de l’Ar-
gentina i periodista de professió,
el seu primer contacte amb el ca-
talà va ser precisament a  Ciudad
de La Plata. “Em  vaig casar amb
en Jordi, que era de Catalunya
però es considerava totalment
castellanoparlant i no volia tenir
res a veure amb el català. Un dia
vaig haver de fer un reportatge so-
bre un casal català i m’hi va
acompanyar. Després de tres
anys de resistència a l’idioma va
ser escoltar ‘Bon dia’ i posar-se a
plorar”. Per la Maria Isabel aquest
va ser un punt d’inflexió perquè
“vaig veure la part emocional de
la llengua, com hi connectes, i
vaig decidir posar-me a estu-
diar”. 

Un temps més tard, el destí la
va fer creuar el Pacífic per venir
a Barcelona i després de dotze
anys a la ciutat va decidir inten-
tar, per tercer i últim cop, treure’s
el nivell C de català. Segons ex-
plica la Maria Isabel, “tenia molts
problemes de fluïdesa i vaig de-
manar un voluntari molt estric-
te i em van presentar el Ferran, el
qual m’ha ajudat a treure’m el tí-
tol”.

“Des del mes de gener hem
anat al Palau de la Música, al Li-
ceu i a l’Auditori, he conegut el
Museu d’Història i el MNAC  i
m’ha explicat la història dels edi-
ficis modernistes de Barcelona”,
comenta la periodista.

En Ferran té clar els beneficis
que ha extret d’aquest programa:
“A part d’ajudar a aprendre i di-
vulgar la llengua i la cultura ca-
talana, el voluntariat ha estat
molt enriquidor perquè he cone-
gut a una gran persona”. En
aquest sentit, els aprenents no es
volen perdre l’oportunitat de viu-
re el Voluntariat per la Llengua
des de l’altra banda i asseguren
que “si arribem al nivell sufi-
cient de català algun dia també fa-
rem de voluntaris”. 

Aina Galduf
BAIX LLOBREGAT

“Em sento 

discriminada quan

em contesten 

en castellà”

“Hem anat al Palau

de la Música, al 

Liceu, a l’Auditori i al

Museu d’Història”

“A les Rambles és més habitual trobar-te una persona 
que parli anglès que una que parli català”

Línia Vallès comparteix una jornada amb sis participants del Voluntariat per la Llengua

“Diuen que em parlen en castellà per ajudar-me però
jo sempre dic que així no m’estan beneficiant”

“A part d’ajudar a aprendre i divulgar la llengua i la cultura
catalana, el voluntariat ha estat molt enriquidor”

Tres parelles, el mateix objectiu

del Voluntariat per la Llengua
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